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Vystoupení režisérky Darii Kashcheevy při přebírání ceny za nejlepší studentský film 

na letošních výročních filmových cenách Český lev vyvolalo velkou veřejnou diskusi o 

postavení žen v uměleckých profesích. Také Asociace producentů v audiovizi (APA) 

považuje téma nerovnoměrného genderového zastoupení ve filmovém průmyslu za 

velice důležité. V roce 2022 jsme zadali vytvoření pilotní studie, která analyzovala podíl 

žen a mužů v hlavních filmových profesích a výsledek bohužel ukázal, že situace je 

tristní; například podíl žen u režie celovečerních hraných filmů v posledních 5 letech 

byl pouze 14 %. APA je proto rozhodnuta podporovat všechny kroky, které povedou 

k rovnoměrnějšímu zastoupení ve filmových profesích.  

Přestože poměr žen a mužů studujících na filmových školách je téměř vyrovnaný, 

v praxi se uplatní jen malá část absolventek. Z výsledku pilotní studie dále vyplývá, že 

jednou z hlavních příčin tohoto problému je, že pro ženy filmařky je velice obtížné 

udržet si svoji uměleckou kariéru, pokud chtějí založit rodinu. Kromě logistické a časové 

náročnosti práce ve filmovém oboru uváděly respondentky výzkumu jako velký problém 

také obtíže při návratu po mateřské dovolené způsobené ztrátou kontaktu s oborem. 

To všechno jsou faktory, které způsobují nerovnoměrnost zastoupení žen v audiovizi a 

připravují nás všechny o jejich příběhy a talent. 

Diskuse v minulých dnech ale poukázala také na pozitivní příklady filmových produkcí, 

které vycházejí vstříc matkám (ale i otcům) pečujícím o rodinu, a vytvářejí pracovní 

podmínky umožňující jim setrvat v oboru. Počínaje pochopením a ochotou při 

plánování organizace práce, přes vytváření dětských koutků, zajištění hlídání dětí na 



 

 

natáčení, až po příspěvek pracujícím rodičům na zajištění podobných služeb; to vše 

může významně přispět k tomu, aby ženy nemusely kvůli péči o děti rezignovat na svoji 

uměleckou kariéru. Ve spolupráci s odborníky proto připravujeme pro členy APA 

doporučení, která by měla pomoct zlepšit zastoupení žen ve filmových profesích. 

Jsme si vědomi toho, že skloubit profesní kariéru a starost o rodinu nebude nikdy 

jednoduché. Jsme ale přesvědčeni, že pokud společně vytvoříme vhodné podmínky, 

které ženám umožní snáze překonat obtíže s tím spojené, bude to přínosné pro celý 

audiovizuální průmysl. 

 


